
Petr Hora – zpráva školitele

Petr Hora se narodil 26. června 1981 v Chrudimi. Od šesti let navštěvoval ZUŠ, 

nicméně pravděpodobně z důvodu své vzdorovitosti nepokračoval bezprostředně na 

konzervatoři, na kterou nastoupil až v pozdějším věku. Mezitím se stihl vyučit 

kuchařem, krátce studovat obchodní akademii či pracovat jako zedník, kuchař a číšník.

Na konzervatoři v Teplicích pak studoval varhany a skladbu. Skladbu absolvoval v roce

2010, v době, kdy již prvním rokem studoval skladbu na HAMU, kam byl přijat hned 

po maturitě na konzervatoři, a to pod vedením prof. Hanuše Bartoně. Studií nicméně 

asi po dvou letech zanechal. Zpátky se pak na naši školu vrátil v roce 2014.

Již z tohoto krátkého životopisu je, myslím, patrné, že Petr nikdy nechodil 

vyšlapanými cestami, ale snažil se hledat svoji vlastní. To bezezbytku platí i pro jeho 

cestu coby skladatele. Už během jeho prvního působení na HAMU jsme mohli všichni 

pozorovat, že se jedná o nadprůměrně nadaného skladatele, pokud bychom pod 

pojmem nadání rozuměli schopnost přicházet se stále novými hudebními nápady a se 

schopností během velmi krátké doby vytvořit smysluplný hudební celek. Troufnu si ale

tvrdit, že to byla právě tato přednost, která vedla k jeho předčasnému ukončení studií

na HAMU. Jak mi sám říkal, asi z důvodu své pohodlnosti se na zmíněnou schopnost 

začal příliš spoléhat. Napsat novou skladbu (třeba i kantátu během jednoho týdne, jak

může potvrdit jeho bývalý školitel) pro něj nebyl vůbec žádný problém. Nicméně 

začínal postupně nabývat pocitu jakési tvůrčí stagnace. A právě tento pocit, jakási 

ztráta motivace vůbec komponovat se posléze stala hlavním důvodem, proč zanechal 

svých studií. Když se po několika letech na HAMU vrátil, jednalo se v jistém smyslu o 

úplně jiného člověka. Jeho mentální nastavení by se dalo shrnout následujícími slovy: 

komponování nikoliv jako činnost, jejímž cílem je vytváření tzv. dokonalých děl (tedy 

takových děl, která byla již vytvořena a umožnila tak stanovit onu kategorii 

dokonalosti), nýbrž jako jakási cesta osobního rozvoje, tedy cesta v rámci níž, a 

troufnu si tvrdit pouze v rámci níž, mohou vznikat skutečně ojedinělá a osobitá díla.

Všichni, kdo Petra znali z jeho prvního působení na HAMU coby „intuitivního“ autora, 

který je na hony vzdálen konstruktivistickým tendencím v rámci kompozičního 

procesu, pak mohlo překvapit, když během svého „druhého cyklu“ přinášel skladby, 

které by mohly být označeny až jako algoritmické. A byl to právě tento 
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konstruktivistický přístup ke komponování, který si Petr sám „naordinoval“ za účelem 

nabytí soustředěnosti při vlastním komponování a zároveň, jak sám říkal, za účelem 

zbavení se hudebních „nánosů“ – jinými slovy toho, co už bylo napsáno a slyšeno, 

toho, co mu samovolně naskakovalo v případě, když komponoval tzv. intuitivně. 

Během „druhého cyklu“ svých studií zkomponoval následující skladby: Zrcadlení pro 

klavír (2014), V očích vážky pro smyčcové kvarteto (2015), A Plan pro komorní soubor

(2015), 7 for any instrument(s) (2015), 88 4 piano (2016), Concerto grosso pro 

komorní soubor (2016), A Day in a Mess pro housle a orchestr (2017), Low pro 

komorní soubor (2017).

Dalo by se říci, že každá další skladba s výjimkou dvou posledně jmenovaných 

představovala důslednější a výraznější zapojení konstruktivistických principů. 

Zajímavé je nicméně to, že na konci každé z nich chtěl Petr v té další skladbě pracovat

více „intuitivním“ způsobem, tedy tak, jak byl zvyklý dříve. A to mimo jiné také proto, 

že se v žádném případě nechtěl zcela odříznout od své minulosti. Stále si byl vědom 

toho, že na onom „intuitivním“ komponování také něco je. Mám takový dojem, že to 

bylo především právě napětí mezi zmíněnými dvěma přístupy, které vedlo jednak k 

vytvoření všech jeho kompozic během posledních tří let, ale také i k velmi osobně 

laděné teoretické doplňkové práci, která pojednává právě o vztahu mezi hudbou 

označovanou jako deterministickou a hudbou označovanou jako intuitivní. 

Petrova tvůrčího zápasu si hluboce vážím a považuji ho za vysoce inspirativní. Myslím,

že navzdory jeho svérázné povaze, díky které má daleko od toho, aby se stal vzorným

studentem, je to právě zmíněná inspirativnost, kterou bychom všichni na naší katedře 

měli považovat za to, co na našem pracovišti patří k tomu nejcennějšímu.

Praha 30. 5. 2017

MgA. Luboš Mrkvička, Ph.D.
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